
Nechcete úložiště? Přijďte 
29. 6. k referendu a zvolte „ANO”.

Termín konání referenda se na obci 
trošku zadrhnul. Pøesto jsme rádi, že 
jsme mohli být starostovi i zastupi-
telstvu nápomocni s jeho pøípravou i 
vyhlášením, abychom mohli roz-
hodnout alespoò v pátek 29. èervna. 
Urèitì už víte, že referendum je orga-
nizováno obdobnì jako volby.
 Technicky jde vlastnì o totéž. Volební 
místnosti, volební komise, volební 
lístky, kroužkování za plentou, volební 
urna. Pøesto tady podstatný rozdíl je. 
U voleb vkládáme dùvìru do tìch, 
kteøí nás mají v pøíštím volebním 
období zastupovat, rozhodovat za nás 
a hájit naše zájmy. Èasto se rozho-
dujeme jen na základì prvního dojmu, 
sympatií, slibù. Stejnì èasto pak 
býváme zklamáni. Oproti tomu 
hlasováním v referendu nerozhod-
neme o osobách, nýbrž o konkrétní 
otázce, která se nás týká.
 Zjednodušenì tedy sami o sobì. Jak 
už ale kdysi nìkdo moudrý øekl: 
Nejtìžší rozhodnutí na svìtì jsou 
právì ta, ve kterých nejde o svìt, ale o 
toho, kdo rozhoduje. Stejnì tak 
obtížné bude pro nìkteré spoluobèany 
oddìlit samotný pøedmìt hlasování od 
konkrétních osob na jedné nebo druhé 
stranì lubenecké barikády. Ta je asi 
nejvìtším dílem, které se v naší kotlinì 
èásti zastupitelstva za vydatné státní 
podpory podaøilo vybudovat. Jen jsem 
ji marnì hledal ve starostovì soupisu 

budovatelských úspìchù. Ale naè 
falešná skromnost? Samotnému státu 
by se takové dílo bez pøispìní Lube-
neckých jistì nepodaøilo. Mám na 
mysli tu barikádu ... a vlastnì i úložištì. 
Stát mìl v naší lokalitì bezpochyby 
favorita. Nemáme tu pevné koøeny. 
Utíkalo se odsud pøed válkou i po válce. 
Teï tady máme vybydlené továrny a 
hrozbu jaderného smetištì za humny. 
To ale prý až za dlouho...  Nenu�me 
odsud utíkat i naše dìti! Jedinì svým 
ANO k zabránìní prùzkumùm mù-
žeme (prostøednictvím zastupi-
telstva) nejjednodušeji a ještì vèas 
zabránit stavbì úložištì. 
O Lubenci takhle rozhodneme poprvé. 
Stejnou váhou se budou vážit hlasy 
vyšších i nižších, tlustších i hube-
nìjších, takzvanì chytrých i takzvanì 
hloupých. Naše rozhodnutí nemùže 
zrušit žádné zastupitelstvo. 
Ani to souèasné ani žádné budoucí. 
Naopak, pro zastupitelstvo je roz-
hodnutí z referenda závazné. Když se 
jím nebude øídit, mùže být i roz-
puštìno. Své rozhodnutí mùžeme 
zmìnit zase jen referendem. Snad je to 
povzbuzením i pro ty, kteøí už rezig-
novali.
Abychom Vás moc neunavili, snažili 
jsme se tento výtisk pøipravit pestøejší, 
nejen co do barevnosti, a vìøíme, že se 
pøi jeho ètení nebudete nudit.
                                                       Pavel Pavlík

Vážení čtenáři, buďte 
vítáni u referenda! 

Zamyslel se nìkdo z Vás nad tím, proè 
SÚRAO tolik usiluje o souhlas obcí s 
geologickým prùzkumem? Sami 
pøece tvrdí, že je to jen jejich dobrá 
vùle a že mohou vlastnì prùzkum 
provést bez povolení? Proè tedy platí 
najaté agenty, kteøí mají pøes-
vìdèovat obèany o vhodnosti prùz-
kumù a proè nám navíc ještì nabízejí 
peníze?  
Ze zákona se geologický prùzkum musí 
dohodnout pouze s vlastníky pozemkù, 
souhlas dotèené obce skuteènì není 
potøeba. O co tedy jde? Hlubinné úlo-

žištì radioaktivního odpadu je totiž tak 
obrovský a dlouhodobý zásah do 
krajiny a života obcí, že si nikdo 
nedovolí nìco takového provést bez 
souhlasu dotèených.  Jenže souhlas s 
úložištìm získat prakticky nelze. Vždy� 
ani náš pan starosta zde úložištì nech-
ce!A tak je potøeba získat souhlas s geo-
logickým prùzkumem. Pro mnohé je to 
jen souhlas s prùzkumem a ještì 
zaplacený. Ale je to souhlas! Na to, co 
bude následovat po této etapì prùz-
kumu, už se opravdu nikdo nikoho ptát 
nemusí a také nebude!

A že ve smlouvì je podmínka, že sou-
hlas s prùzkumy neznamená souhlas s 
výstavbou úložištì?  A kdo pozná, kdy 
se ještì jedná o prùzkum a kdy o 
výstavbu?! Pojïme proto geologic-
kému prùzkumu zabránit, dokud je 
ještì èas. Pojïme v pátek 29. 6. k refe-
rendu a øeknìme svým zvoleným 
zastupitelùm: ANO, máte udìlat vše 
proto, abyste naši krajinu, místo 
našich domovù, zachránili.
Nechceme dále se SÚRAO vyjednávat, 
nechceme  barevné noviny na køídovém 
papíøe, nechceme další lži.
                        Jiøí a Marcela Svejkovských

Ministr životního prostøedí Tomáš 
Chalupa (ODS) vùbec nevìdìl o 
zámìru zøídit v Lubenci úložištì 
jaderného odpadu. Jeho podøízení ho 
o tomto zámìru po nástupu do mi-
nisterské funkce neinformovali. 
Odhalila to senátorka za volební 
obvod Most Alena Dernerová (Seve-
roèeši.cz), když se ministra na 
lubeneckou záležitost v horní komo-
øe parlamentu zeptala.
Senátorka Dernerová je zámìrem na 
zøízení úložištì v Lubenci znechucena. 
Na záležitost pohlíží oèima své profese. 
Je lékaøkou. Uvìdomuje si proto 
mnohá rizika vyplývající pro zdejší 
obyvatele. Za nepochopitelné a alar-
mující považuje skuteènost, že okraj 
úložištì má být pouhých 500 metrù od 
posledního lubeneckého domu. Za 
šokující považuje zjištìní, že doposud 
nebyla provedena EIA – studie vlivu na 
životní prostøedí. Obává se toho, že 
rozsah úložištì je na pomìry Èeska 
naddimenzovaný, a proto vyslovuje 

podezøení, že Ministerstvo prùmyslu a 
obchodu ÈR, které má na zøízení 
uložištì velký zájem, jej pøipravuje pro 
celou Evropu. „Má se snad naše 
republika stát popelnicí kontinentu?“ 
ptá se senátorka.
Rozhodný nesouhlas se zámìrem zøídit 
v Lubenci úložištì jaderného odpadu 
vyslovila také pøedsedkynì posla-
neckého klubu Severoèechù.cz v 
Zastupitelstvu Ústeckého kraje Hana 
Jeníèková. Ta je povoláním právnièkou. 
„Hlavnì jsem ale èlovìkem a oby-
vatelkou Ústeckého kraje – a proto 
nahlas øíkám tomuto zámìru jasné ne!“ 
zdùraznila. Zámìr považuje za na-
prosto nesmyslný a pro obyvatele tìžce 
zkoušeného a pøedtím postupnì de-
vastovaného regionu za nepøijatelný. 
Pøedsedkynì má hoøkou zkušenost již z 
kauzy odvíjející se kolem ostravských 
kalù, které byly v závìru loòského roku 
pøepravovány vlaky pøes celou re-
publiku k meziskládce na Mostecko a 
nyní jsou spalovány v èížkovické 

cementárnì na Litomìøicku. Z kauzy si 
odnesla ponauèení o tom, že stát se k 
tomuto regionu nadále chová jako k 
periferii, kterou je možno nadále de-
vastovat bez ohledu na zhoršující se 
zdravotní stav obyvatelstva. Proto je 
pøipravena s celým poslaneckým klu-
bem Severoèechù.cz protestovat proti 
realizaci zámìru. 
„Ze sedmi vytipovaných lokalit na 
území Èeska je ta lubenecká ozna-
èována tìmi, kteøí chtìjí ukládat ja-
derný odpad, za zcela nejlepší,” øíká 
Alena Dernerová. Místní pan starosta s 
kolegy zastupiteli na zámìr zøízení 
úložištì na katastru obce kupodivu 
souhlasnì pøikývli. Zkušební vrty – 
sondy – mají stát 250 milionù korun. 
Lubenecký masiv je velký, proto – 
posuzováno selským rozumem – by 
nemuselo jít jen o úložištì našeho 
jaderného odpadu. A proè také našeho? 
Vždy� Temelín i Dukovany mají úložištì 
ve svých areálech. Nejde náhodou o 
budoucí úložištì pro celou Evropu? Má 

se snad naše republika stát popelnicí 
kontinentu? Výrazná aktivita smì-
rovaná k uskuteènìní zámìru vychází z 
ministerstva prùmyslu a obchodu, 
konkrétnì z jeho sekce SÚRAO, což je 
Správa úložiš� radioaktivních odpadù. 
Znepokojivé jsou i další skuteènosti. 
Úložištì má být umístìno pouhých 500 
metrù od posledních domù obce. V 
lokalitì bude hluk od projíždìjících 
náklaïákù a provozované techniky. 
Takový vývoj by ovšem znamenal mimo 
jiné i konec Lubenecka jako rekreaèní 
oblasti. Jsem proto velmi zvìdava, jak 
dopadne obecní referendum. Obèané 
se v nìm vyjádøí k tomu, zda úložištì 
chtìjí. Nebudou-li chtít, souhlasné 
usnesení zastupitelstva bude revoko-
váno. A to bude dobøe. Nynìjší souhlas 
je patrnì ovlivnìn tím, že èást zas-
tupitelù podlehla mylnému dojmu, že 
úložištì zajistí pro obec velký pøíjem. 
Tøi miliony korun roènì je velmi smìšná 
èástka s ohledem k tomu, co tam má být 
posléze postaveno. Navíc se dá pøed-

pokládat, že Lubenec a jeho okolí se 
vylidní. JUDr. Hana Jeníèková, pøed-
sedkynì poslaneckého klubu hnutí 
Severoèeši.cz v Zastupitelstvu Ústec-
kého kraje dodává: „Za poslanecký 
klub mohu jednoznaènì vyslovit ne-
souhlas se zámìrem zøídit v Lubenci 
úložištì jaderného odpadu. Další za-
tížení regionu je naprosto nevhodné. 
                             Petr Prokeš (Krušnohor)



STRANA 2 SOS LUBENECKO

Tradièní Pochod okolím Lubence se v 

sobotu 5. kvìtna od pochodu z 

minulých let trochu lišil. Trasu na 

rùzných místech doplòovaly tran-

sparenty a cedule vyjadøující ne-

souhlas s vybudováním hlubinného 

úložištì jaderného odpadu a s 

plánovaným zahájením prùzkum-

ných prací. 
Více než stovka úèastníkù pochodu se 
tak na vytyèené trase setkávala na 
rùzných místech s transparenty a 
cedulkami vyjadøujícími nesouhlas s 
plánovanými prùzkumnými pracemi v 
lokalitì Èertovka. Tedy s prùzkumy, 
které jsou nutným pøedpokladem pro 

vybudování hlubinného úložištì ja-
derného odpadu. „Chtìli jsme pøipo-
menout, že již v roce 2004 byl Pochod 
okolím Lubence tematicky ladìn jako 
nesouhlas lidí a obce s tím, že se Lu-
benec ocitl mezi zvažovanými loka-
litami pro úložištì jaderného odpadu. 
Stejnì jako tehdy, tak i dnes dostávali 
úèastníci pochodu pamìtní medaili NE 
úložišti,“ øíká Jana Michalcová, 
uèitelka místní ZŠ.  „V obci panuje v 

posledních mìsících bouølivá atmos-
féra, jejíž roznìtkou byl pøedbìžný 
souhlas zastupitelstva s prùzkumnými 
pracemi. Pøipomenutí smyslu pochodu 
nám proto letos pøišlo více než na 
místì,“ dodává Jana Michalcová.  
Novinkou letošního pochodu byla i 
zastávka s obèerstvením pro jeho 
úèastníky v usedlosti Struhaøe – právì 
rekonstruovaném zámeèku, který je 
pøímo na trase, na kraji Vítkovic u 
Lubence. „Urèitì se zpìtnì doslech-
neme, že bylo naším cílem koupit si lidi 
za pivo. Naším cílem však bylo se s lidmi 
sejít, pøipomenout jim smysl pochodu a 
byla to pro nás také pøíjemná pøíležitost 
ukázat jim, co dìláme a jaké jsou naše 
plány do budoucna,“ komentuje zas-
távku na 
trase Petr 
Èechura, 
m a j i t e l  
usedlosti 
Struhaøe.  
„ D o u f e j
m e ,  ž e  
naše plá-
ny ani bu-
doucnost 
místních 
nezhatí právì hlubinné úložištì a že se 
obèerstvení v prùbìhu pochodu stane 
pøíjemnou tradicí,“ doplòuje Petr 
Èechura. 
S cedulkami uprostøed lesa, které upo-
zoròovaly na nebezpeèné radioaktivní 
látky, se úèastníci pochodu setkávali 

nejvíce v jeho závìru, tedy pøímo na 
Èertovce. „Právì toto je místo, kterého 
by se budoucí úložištì nejvíce dotýkalo 
a tak by se i tyto cedule a výstražné 
oznaèení mohly stát smutnou realitou a 
celá Èertovka uzavøenou oblastí,“ ko-
mentoval znaèení pochodu Richard 
Kanta, lubenecký patriot. Pan Kanta 
ještì doplòuje: „V tuto chvíli je vše již v 
rukou místních lidí, kteøí budou mít 
možnost definitivnì vyjádøit svùj názor 
v plánovaném obecním referendu. A na 

Na zastávce u zámku Struhaøe majitelé 
zámku Èechurovi nabízeli  tekuté i jiné 
obèerstvení.

Pracuji jako geolog na hnìdo-
uhelném povrchovém lomu v Bílinì 
a mojí hlavní pracovní náplní je 
projektování, øízení a vyhodnoco-
vání geologického prùzkumu, který 
nepøetržitì probíhá v uhelném lomu 
a v jeho pøedpolí.
Pomocí vrtù (do hloubek až 300 m) je 
zde provádìn zejména  technologický 
tìžební prùzkum za úèelem zjištìní 
kvalitativních a kvantitativních para-
metrù uhelné sloje. Dále se zde 
provádí  velice dùležitý  hydro-
geologický prùzkum v pøedpolí lomu a 
geotechnický prùzkum na závìrných 
svazích lomu. Problematikou prùz-
kumných vrtù se zabývám již 12 let, 
znám øadu vrtných firem a odborníkù, 
kteøí ve vrtném prùzkumu pracují a s 
nìkterými z nich jsem problém prùz-
kumù pøedcházejících výstavbì 
hlubinného úložištì konzultoval. 
Na základì získaných informací a 
svých zkušeností s prùzkumy v 
povrchovém hnìdouhelném lomu 
bych vás rád seznámil s nìkterými 
skuteènostmi, které mne vedou k 
tomu, že budu v referendu hlasovat 
proti prùzkumùm, by� mne stejná 
práce o nìkolik desítek kilometrù dál 
živí. 
Nejprve je tøeba si uvìdomit, že 
informace, které získáme vyhodno-
cením jednoho prùzkumného vrtu, 
jsou informace pouze z jednoho bodu v 
dané prùzkumné ploše. Proto je nutné 
vždy provést vrtù nìkolik (spíše 
nìkolik desítek vrtù),  a to v nìjaké 
pravidelné síti bodù, mezi kterými se 
zjištìné informace dají urèitým zpù-
sobem propojit a získat tak základní 
geologickou pøedstavu o dané prùz-
kumné ploše. Takto získané informace 
však nikdy nebudou dostaèující pro 
tìžbu suroviny èi pro výstavbu 
nìjakého dùležitého hlubinného díla. 
Proto je tøeba sí� vrtù neustále za-
huš�ovat a pomáhat si ostatními 
prùzkumnými pracemi, napøíklad 
rùznými geofyzikálními metodami, 
geochemií, matematickým modelo-
váním apod.  K získání skuteènì 
detailní pøedstavy o horninovém 
prostøedí nám pomùže až vlastní 
otevøení ložiska báòskými pracemi, 
tedy vyražením prùzkumných štol a 
chodeb, kde geologické informace 
získáváme z vyražených stìn a èeleb. 
Èím složitìjší geologické prostøedí 
nebo èím složitìjší stavební báòské 
dílo navíc s obrovskými nároky na 
bezpeènost, tím podrobnìjší geo-
logický prùzkum je tøeba provést.  
Výsledkem plánované etapy geol-
ogického prùzkumu, s kterou zas-
tupitelstvo pøedbìžnì souhlasilo a o 
které nyní máme možnost rozhodnout 
v referendu,  je vybrat na lokalitì 
Èertovka nejvhodnìjší místo pro 
umístìní vlastního hlubinného úlo-
žištì a zároveò vybrat plochu pro 
stavbu povrchového areálu. Dle 
zákona è. 62/1988 Sb. je to tzv. etapa 
podrobného prùzkumu, který se 
provádí na již známém ložisku (loka-
litì) za úèelem stanovení dobývacího 
prostoru (prostoru pro hlubinné 
úložištì). Uvìdomme si, že vybu-
dování volných prostor pro ukládání 
odpadù uvnitø žulového masívu není 
nic jiného, než provádìt hlubinnou 
tìžbu horniny, tedy v podstatì 
vybudovat hlubinný dùl na žulu. Tìžba 
žuly bude probíhat neustále a to i v 
dobì samotného provozu hlubinného 
úložištì, nebo� bude tøeba s pøed-
stihem razit nové a nové prostory pro 
další odpady. 
Dle zmiòovaného zákona è. 62/1988 
Sb. po druhé etapì prùzkumu násle-
duje etapa tzv. tìžebního prùzkumu, 
která se provádí v již stanoveném 
dobývacím prostoru. Cílem této etapy 
je co nejúèelnìjší využití ložiska 
(lokality). Tato etapa probíhá po celou 

dobu tìžby užitkového nerostu (hor-
niny) a konèí prakticky až v dobì 
uzavøení dolu. V pøípadì hlubinného 
úložištì to znamená, že tìžební etapa 
prùzkumù bude ukonèena až s ukon-
èením provozu hlubinného úložištì, 
tedy nìkdy v odhadovaném roce 2100!
Co to tedy pro nás, pro obèany Lu-
bence a pøilehlých obcí vlastnì zname-
ná?
Po pøípadném povolení geologických 
prùzkumù, jehož první terénní èást by 
mìla trvat 2-3 roky a na základì 
následného vyhodnocení získaných 
dat, bude stanoven dobývací prostor 
pro tìžbu žuly (prostor umístìní 
hlubinného úložištì) a zároveò místo 
pro výstavbu povrchového areálu. 
Následovat bude etapa zjiš�ování dal-
ších informací potøebných k samotné 
výstavbì úložištì a ke zmìnám v 
referenèních projektech. Budou 
provádìny další vrty, sondy èi záøezy s 
cílem zahustit prùzkumnou sí� a 
získat podrobnìjší informace ve 
vymezených prostorech. Nejsložitìjší 
èástí stavby je propojení povrchového 
areálu s vlastní hlubinnou èástí. Navíc 
v pøípadì lokality Èertovka toto pro-
pojení prochází z hlediska geologie a 

geotechniky problematickým úse-
kem. Horniny jsou zde rùznorodé 
(fylity, granodiority, žuly), tektonicky 
usmìrnìné, porušené, èasto vyhojené 
mladšími køemennými , porfyrovými  
a aplitovými žilami. Je zde pøedpoklad 
nepøedvídatelných a silných pøítokù 
vody (studánky v okolí Struhaøského 
potoka). Zde bude potøeba provést 
speciální prùzkumné práce spojené s 
budováním prùzkumných štol. Dojde 
k prvnímu odtìžování horniny a druhá 
etapa prùzkumù plynule pøejde do 
etapy tøetí - tìžební. Stejnì tak plynule 
pøejde fáze prùzkumù do fáze výs-
tavby úložištì!
Znamená tedy povolení geologických 
prùzkumù povolení výstavby jader-
ného úložištì? Je možné tyto dvì fáze v 
souèasné etapì pøipravenosti hlubin-
ného úložištì vùbec oddìlit?
Zamyslete se nad tím, zejména ti, kteøí 
jsou pro prùzkumy (kvùli kompen-
zacím) a pøitom nechtìjí mít na území 
své obce skládku jaderného odpadu. 
Zamyslete se a bìžte svùj názor vy- 
jádøit v referendu! 
                                Jiøí Svejkovský,  geolog

Je možné  
prùzkumé vrty  a 
budování 

hlubinného 

úložištì vùbec 

oddìlit? Zamyslete 

se nad tím, 

zejména vy, kteøí 

jste pro prùzkumy 

(kvùli 

kompenzacím) a 

pøitom nechcete 

mít na území své 

obce skládku 

jaderného 

odpadu.A je tu opìt tajemno. Dnes se ptám 
tarotových karet, jak vidí situaci kolem 
vrtù a jaderného úložištì. Zavírám oèi a 
vybírám z balíèku sedm karet. Kladu je 
pøed sebe a než se na nì staèím 
soustøedit, vypadla z knihovny za mnou 
knížka a rozplácla se na koberci u mých 
nohou, otevøená na stránce pojednáv-
ající o prodaném zvonu. Kniha má název 
„Èerti na Pradìdu“ a shodou okolností i 
první karta, kterou jsem vytáhla, má 
název Ïábel. To mì zaujalo, povìst je 
krátká, hovoøí o jednom mìstì, kde mìli 
vzácný kostelní zvon. Byl celý ze støíbra, 
avšak srdce mìl ze zlata. Jeho hlas byl 
tak krásný, že lidem vhánìl slzy štìstí do 
oèí a léèil jejich smutek.
To se samozøejmì nelíbilo peklu, a tak 
vyslalo delegaci vzdìlaných, chytrých a 
výmluvných èertù a ti mìli za úkol 
pøesvìdèit purkmistra onoho mìsta, aby 
jim zvon prodal. Slíbili mu tolik zla�ákù, 
kolik samotný zvon váží. Purkmistr s 
radními vìc projednal a rada ovlivnìna 
vidinou zla�ákù i pøesto, že vìøící se 
bouøili, prodej odsouhlasila. Èerti ihned 
vysázeli zla�áky na jednací stùl a vyletìli 
oknem do vìže kostela, sejmuli zvon a 
pak s ním odletìli do pekla. Odlétli s 
hurónským smíchem a ten jejich smích 

ještì dlouho dìsil krajinu. Když se radní 
otoèili od okna zpìt k zla�ákùm, ležela 
na stole jen scvrklá hromada suchého 
listí. Pouèení z toho plyne jediné - èlovìk 
by nemìl uzavírat obchody s ïáblem, 
když všichni z pohádek víme, že se mu 
nedá vìøit.
Ale zpìt ke kartám. Jak už jsem uvedla, 
první karta je Ïábel a hned druhá karta, 
ležící vedle je císaøovna, žena sym-
bolizující biblickou, svùdnou a høíšnou 
Evu a mezi ní a další ženou, krásnou 
panenskou bohyní Artemis, bohyní lovu 
(a ta tedy umìla ulovit), leží karta 
císaøe. Je to vládce, velice schopný a také 
krásný, vždy� symbolizuje Apollona, ale 
co naplat, tìm nádherným ženám, 
poslaným samotným ïáblem nelze 
odolat, zvláš� když nabízejí mnohá vzdá-
lená dobrodružství. A tak se zákonitì 
jako další karta vyskytl kejklíø, už ta 
pøedstava leccos øíká, navíc má ruku na 
penìzích, øíká se, že pøedstavuje nák-
ladný život a velkou potøebu penìz. Také 
se øíká, že je ochráncem zlodìjù a lháøù a 
má výjimeèné schopnosti svádìt na 
scestí. Ukradl Apollonovi tøi sta krav, a 
když se to Zeus dozvìdìl, naøídil, aby je 
vrátil. Vrátil jich tedy 250 a prohlásil, že 
tìch zbývajících padesát mu nìjaká 

šelma sežrala a pøedstavte si i ve starém 
Øecku mu to prošlo, a ještì byl odmìnìn, 
stal se poslem bohù, nìco jako poštovní 
doruèovatel. Není mi sice jasné, k èemu 
bohové na Olympu potøebovali krávy, ale 
kdoví jak to bylo. Pøekvapuje mì, kde se 
tam ten kejklíø s pytlem penìz vzal, vše je 
pøece tak køiš�álovì èisté, že by ani ten 
køiš�ál køiš�álovìjší být nemohl.
Pøedposlední karta je poslední soud a 
tam, jak víme, se øeší všechny naše høíchy 
a poslední kartou je mìsíc - plný nes-
pavosti, noèních mùr, výèitek, obav a 
starostí, ale také cesta nocí plná divo-
kých šelem. Je to cesta tmou bez toho, že 
by se na jejím konci objevil východ slunce. 
O èem tedy ty moje karty vypovídají, 
èemu máme vìøit? No zøejmì nebude 
veselo, ale oba závìry, jak ten z povìsti o 
prodaném zvonu, tak i ten karetní nás 
chtìjí upozornit na to, že by nás jednou 
mohla zatracenì bolet hlava. A to urèitì 
ne jen z toho, že chce nìkdo prodat na-
pøíklad Èertovku samotnému èertu. Ale 
pøedevším z toho jaké divadlo s námi 
sehraje, aby se pobavil, jak vážnì bereme 
své role, jak se projevíme a jak 
jednoduché a odùvodnitelné to bude mít, 
až nám bude sahat po duši.
                                   Kristina Folprechtová

Aktivity skupiny lidí v Lubenci proti 

povolení geologického prùzkumu 

pøedcházejícího vybudování úložištì 

radioaktivního odpadu logicky vy-

ústily také v založení Obèanského 

sdružení SOS Lubenec, které ma za 

cíl ochraòovat pøírodu a krajinu .
Na poèátku byla spontánní reakce na 
rozhodnutí Zastupitelstva obce Lube-
nec dát pøedbìžný souhlas k geolo-
gickému prùzkumu pøedcházejícímu 
vybudování úložištì radioaktivního 
odpadu. Poté se aktivity rozšíøily na 
snahu informovat obyvatele, disku-
tovat s pøedstaviteli obce i SÚRAO, 
poøádat protestní akce a vydávat vlastní 
noviny. Èasem jsme došli k tomu, že 
jediná spravedlivá cesta vede pøes 

referendum, a tak jsme vyvolali jeho 
konání. Ano, zastupitelé i starosta mají 
použít všechny možnosti, aby tìmto 
prùzkumùm zabránili.  Takto podle nás 
smýšlí vìtšina obyvatelstva Lubence. 
Jestli je to skuteènost, ukáže se v 
referendu.
Pokud chcete  zabránit geologickým 
prùzkumùm, které by vedly k vybudo-
vání jaderného smetištì/úložištì za 
vašimi humny, pøijïte k referendu a 
svým hlasem rozhodnìte! Na každém z 
vás záleží!
Referendum – tedy všelidové hlasování 
– je pøímým nástrojem demokracie a 
volení zástupci musí respektovat výs-
ledky hlasování svých volièù. Možnost 
kompenzací od státu v podobì zhruba 3 

milionù roènì je jediným argumentem 
zastáncù prùzkumù. „Krásné pøírody 
se nenajíte,“ prohlásil starosta Bohu-
mil Peterka na veøejném jednání 30. 5. , 
kde bylo referendum po øadì prùtahù 
koneènì vyhlášeno. Ale nových chod-
níkù, které chce za kompenzace vybu-
dovat, se také nenajíme.  A to nemluvím 
o finanèní ztrátì všech majitelù ne-
movitostí v blízkém i širokém okolí. 
Pokud i vy chcete pøispìt k snahám 
zachránit krajinu okolí Lubence, Blat-
na, Tisu, Žihle a dalších dotèených obcí, 
máte možnost vstoupit do našeho sdru-
žení. Èlenem sdružení se mùže stát 
kdokoliv, referendum se ale týká jen 
obèanù s trvalým pobytem v Lubenci a 
pøilehlých vesnicích.  Jana Michalcová

základì toho, co 
jsme od místních 
slyšeli v bøeznu v 
kulturním domì i 
v sobotu na po-
chodu, jsme pøes-
vìdèeni,  že se 
bude jednat o jed-
noznaèný nesou-
hlas.“              (red)

Dìkujeme Nadaci VIA, která ze svých 
fondù pøispìla na tisk této tiskoviny, i 

pøedchozího Nahlas z Lubenecka.
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Moderní výzkumné hluboké vrty s 
hloubkou vìtší jak 1000 m pak byly 
provádìny v letech 1960 až 1980. 
Vìtšina vrtù však byla hloubena v 
oblastech uhelných pánví nebo v 
oblastech s ložisky ropy a plynonos-
nými formacemi, tedy jen v sedimentár-
ních a pomìrnì dobøe vrtatelných 
horninách. V tvrdých horninách po-
dobných žule bylo do roku 1989 pro-
vedeno jen nìkolik hlubokých struk-
turních vrtù. Od roku 1989 se zmìnou 
politického zøízení se strukturní prùz-
kumné vrty z hlediska finanèní ná-
roènosti neprovádí. V souèasné dobì se 
hloubí pouze ložiskové vrty na ropu a 
zemní plyn v oblasti Vídeòské pánve 
(sedimenty).  Jediným hlubokým vrtem 
vrtaným vìtší èástí v tvrdých žulám 
podobných horninách byl zkušební vrt 
geotermální elektrárny u Litomìøic. 
Provedla ho firma Ingeo a. s., Žilina v 
letech 2006 a 2007. 
Jádrový kilometrový vrt se na území 
Èeské republiky v kompaktním 
žulovém tìlese nikdy neprovádìl! 
Nemùže proto nikdo tvrdit, že to je 
rutinní záležitost. Zkušenosti s vrtáním 
tvrdé žuly na jádro a do takové hloubky 
opravdu v ÈR nikdo nemá a navíc zde 
není vrtná firma, která by disponovala 

Pamatujete na to, jak jsme tvrdili, že 
masiv, kde dnes sbíráte houby, bude 
muset být oplocen? Jak nám lhali o 
dovážení odpadu po železnici s tím, 
že bude pøebalen ještì v elektrárnì? 
Jak jsme avizovali nutnost „horké 
komory“? Jak jsme rozporovali 
možnost pøepracování uloženého 
vyhoøelého jaderného paliva a 
nelíbilo se nám jeho ukládání 
„natvrdo“? Jak jsme tvrdili, že 
nepotøebují znát lokalitu z pohledu 
podzemní vody a jak jsme vyvraceli 
panu starostovi, nebo paní Dole-
žalové jejich podzemní jezera, èi sirné 
prameny? 
O debatì v senátu a úložišti pro 
celou Evropu
Po senátní debatì jsme mìli pøíležitost 
diskutovat s panem Šulou (námìstek 
ministra prùmyslu pro energetiku) a 
panem Prachaøem. Vyèítali jsme jim 
lhaní, které se dá velice snadno 
rozporovat, a tìžko pak mohou nìèeho 
dosáhnout. Je patrné, že se pouèili, 
nicménì èetli jste poslední Hlas? 
Koneènì pøiznávají oplocení masivu, 
pøipouštìjí pøebalování odpadù tady u 
nás a existenci horké komory, ukládání 
paliva „natvrdo“, neexistenci podzem-
ního jezera a jiných podzemních vod, 
ale nebyli by to Oni, aby si nenechali 
dostatek lží a manipulací. Jsou nepou-
èitelní! A tak slibují nesmyslných 250 až 
300 lidí zamìstnaných pøi budování 
laboratoøe v dobì, kdy už se bude 
ukládat odpad a laboratoø tím bude 
ztrácet svùj význam. Pøesnìji øeèeno 
zamìstnaných jaderných fyzikù a 
inženýrù k ukládání vyhoøelého paliva 
pøesto, že sami pøipustili ukládání 
dvakrát do roka. I kdybych pozapomnìl 
na tyto rozpory, tak tolik lidí by bylo 
potøeba snad jedinì, kdyby kontejnery 
tahali do hloubi tak, jak to dìlali staøí 
Egyp�ané – na saních s pohonem lidské 
síly. Již pøipouštìjí možnost konta-
minace vod s tím, že viník to bude muset 
pak zaplatit. To nás má patrnì uklidnit. 
Pøiznávají také koneènì, že: „zákon je 
nadøazený smlouvì“ (myšleno mezi 
obcí a SÚRAO - zde s ohledem na 
nemožnost zastavení jednou již roze-
bìhnutých geologických prùzkumù). 
To jistì však platí i u ostatních zákonù 
(atomový a podobnì). Takže tomu také 
mùžeme rozumìt tak, že jakmile budou 
mít prùzkumy v souladu se zákonem 
povoleny, je i smlouva o podmínkách ve 
vztahu k budování úložištì (kdy 
souhlas s vrty zároveò neznamená 
souhlas s úložištìm a podobnì) jen 
hloupý cár papíru. Mimochodem již v 
minulosti, když byla zkoumána ostatní 
referenda podobná tomu našemu, bylo 
konstatováno, že vybudování úložištì 
nespadá do samostatné pùsobnosti 
obce. Tedy rozumìj, obec nemùže 
ovlivnit, jestli na jejím území bude 

takovou technikou. Otázkou také 
zùstává, jakou metodou by vrtání 
probíhalo. Maloprùmìrové vrtání typu 
Wire-Line je sice oproti klasickému 
vrtání snadnìjší a rychlejší, není však 
jisté, jestli prùmìr vrtu a také prùmìr 
vrtného jádra (7, 5 cm) je pro všechny 
zkoušky a zjiš�ované parametry dos-
taèující. Finanènì nákladný vrt totiž 
musí být maximálnì využit a bude tedy 
sloužit kromì odbìru vzorkù také ke 
karotážním mìøením, k èerpacím 
zkouškám apod. Pøi malém prùmìru 
vrtného stvolu je také vìtší riziko 
havárie vrtu napøíklad pøi prùchodu 
poruchovou zónou.
Kilometrový vrt bude pravdìpodobnì 
provádìn zahranièní firmou.  Jenže 
drahá technika si musí na sebe vy-
dìlávat a tudíž bude velký tlak ze strany 
provádìjící organizace na nepøetržité 
vrtání. Je pøece rozdíl vrtat pùl roku 
nebo být pracovišti kvùli prostojùm 
(noèní hodiny, víkendy) o nìjaký ten 
mìsíc déle, když by mohla vrtná sou-
prava vydìlávat dávno nìkde jinde.
Podmínky vrtných prací v Èeské 
republice stanoví vyhláška è. 121/1989 
Sb., která praví, že vrtné pracovištì 
hlubokého vrtu musí být vybudováno 
tak, aby plnilo funkci bariéry mezi 

Kilometrový vrt v žule není rutinní záležitost
Území Èeské republiky patøí ke klasickým oblastem vrtání. Nejstarší doklady o vrtech pocházejí již ze 14. a 15. století.  Tyto mìlké 
ruèní vrty sloužily k vyhledávání vody.  Teprve v 19. století byla vrtem dosažena hloubka 600 m a v roce 1912 byl nejhlubším vrtem 
vrt Frenštát, který byl vrtán diamantovou korunkou a dosáhl hloubky 1425 m. V roce 1950 se provádìly hluboké vrty na 
Pøíbramsku a ty byly dlouhou dobu nejhlubší v Evropì.

vrtnou soupravou, pùdou a vodami.  
Podle této vyhlášky musí být na 
pracovišti nejprve provedena skrývka a 
ornice uchována na skládce. Pro snížení 
propustnosti se podložní zemina zhut-
òuje a následnì je celý pracovní prostor 
pokryt panely a spáry izolovány ce-
mentovou smìsí. Pod panely je umís�o-
vána izolaèní fólie, aby se zabránilo 
pøípadnému zneèištìní spodních vod. 
Celá plošina je vyspádována k jímkám, 
k ochranì pøed únikem zneèištìných 
deš�ových vod. Riziko nìjaké ropné 
havárie je na takovém dlouhodobém 
pracovišti podstatnì pravdìpodobnìjší 
a to i pøesto, že technika je moderní a 
udržovaná. Sám jsem byl nedávno 
svìdkem toho, jak pøi vytahování 
pažnic z vrtu praskly na vrtné soupravì 
hadice hydrauliky a z nich následnì 
vyteklo nìkolik desítek litrù hydrau-
lického oleje. 
Likvidaci vrtu a vrtného pracovištì opìt 
stanoví vyhláška è. 121/1989. Organi-
zace je povinna vrt zlikvidovat dle 
projektu a zastavìnou èást pozemku 
uvést do pùvodního stavu. Znamená to 
odstranit zbytky tìžebních zaøízení a 
panelové plochy, odstranit konta-
minovanou zeminu a nahradit ji ne-
závadnou. Plochu s vykácenými stromy 

znovu zemìdìlsky èi lesnicky rekulti-
vovat.V pøípadì prùzkumného kilo-
metrového vrtu pro jaderné úložištì 
však k jeho úplné likvidaci a tedy i k 
úplné rekultivaci nedojde a vrt bude 
nadále sloužit jako pozorovací pro 
zjiš�ování kolísání hladiny podzemní 
vody.  Vrt bude osazen ochrannou 
pažnicí a zachována zùstane pøíjezdová 
komunikace pro mìøící techniku. 
                                    Jiøí Svejkovský, geolog 

Závist je jednou z nejhorších lidských 
vlastností a každý z nás se s ní bìhem 
života nejednou setkal – a� již nìkomu 
závidíme nebo je nám nìco závidìno. 
My, obyvatelé Lubence, se však 
blížíme do stavu, kdy „tetièku závist“ 
mùžeme zcela pøelstít. Úložištì jader-
ného odpadu nám totiž NIKDO v 
republice ani za jejími hranicemi 
závidìt nebude!!! A  ostatnì nám už 
nikdo nebude závidìt ani peníze, 
úspìch, zdraví, èi cokoliv jiného, 
protože budeme ti chudáci s úlo-
žištìm...
Nenechme si znièit pro jaderný odpad 
krásnou pøírodu, nenechme se obelhat 
sladkými sliby, neznième budoucnost 
našich dìtí. Stále je ještì èas a máme 
možnost chod vìcí ovlivnit, což se v 
budoucnu už nemusí opakovat. Proto 
pojïme k referendu a øeknìme své 
ANO pro Èertovku.       Eva Èechurová

Dejte svým dìtem za 
vysvìdèení ten 
nejlepší dárek. 
Zachraòte jejich 
budoucnost!!! 

Několik poznámek k poslednímu Hlasu Lubenecka
postaveno nebo ne. Proto jsme byli 
nuceni volit relativnì složitìjší otázku  - 
aby referendum bylo platné. Tvrdí, že si 
obce mohou nechat udìlat geologické 
prùzkumy, sebrat peníze a kdykoliv øíci, 
že vlastní úložištì nechtìjí. Kdo by to 
tak neudìlal? Každá obec, která má 
rozum. Ale všechny to být nemohou, 
jedna prostì bude mít smùlu. A 
nemyslíte, že to bude právì Lubenec -  
pokud se nebude bránit? A co s ohledem 
na to, že žádná z dalších obcí o 
geologickém prùzkumu nechce ani 
slyšet? Není to pak jistota? Zcela 
nehorázná lež však je tvrzení, že 
evropská legislativa striktnì zakazuje 
vývoz radioaktivních odpadù. Nebo že 
by to byl pokus zjistit, zda umíme èíst? 
Dne 19. 7. 2011 pøijala Rada Evropy 
smìrnici KOM (2010)618 o bezpeè-
ném nakládání s radioaktivním odpa-
dem a použitým vyhoøelým jaderným 
palivem s platností od záøí 2011. Od té 
doby je omezen vývoz odpadu pouze 
tím, že koncová zemì musí mít vyøeše-
no ukládání odpadu hlubinným úlo-
žištìm. Vývoz odpadu dle ní není za-
kázán ani mimo EU. Že bychom tedy už 
vìdìli, proè má být tato stavba tak 
megalomanská? 
O malomìš�ácích a absenci 
solidarity podle pana Øeøichy
V Evropské unii pøevládá snaha mít pro 
celou EU jedno úložištì. Že by to bylo v 

Lubenci? Pokud nechtìjí úložištì v celé 
Evropì, je „malomìš�ákù s absolutní 
absencí solidarity“ jak tvrdí ve svém 
èlánku pan Øeøicha, plná témìø celá 
Evropa. Skoro bych øekl, že by bylo 
záhodno se pøipojit k drtivé vìtšinì 
Evropy, což? Po mnoha letech jedno-
stranného propagování úložištì a 
geologických prùzkumù ze strany 
SÚRAO a našeho starosty postrádá 
navíc pan Øeøicha názor z druhé strany 
(té naší už je prý dost). Pane Øeøicho, 
takový blud si rád nechám vysvìtlit 
speciálnì od Vás. Moc se na to tìším.  
Kdo øídí starostu?
Bál jsem se, že po provalení se na 
veøejnost e-mailù s komunikací PR 
agentury najatou SÚRAO s naším 
starostou ztratíme soupeøe. Ale mýlil 
jsem se. V jednom z èlánkù je starostova 
ruka neomylnì vedena cizí, zcela 
erudovanou v komunikaci, žel bohu 
neznalou místních pomìrù. A tak se 
dozvídám, že pan Peterka svádí 
hlasování pro souhlas s prùzkumy na 
zastupitele, totiž 8 èlenù zastupitelstva 
(chápu bez pana Peterky) on je tu jen 
pro reprezentaci. Dozvídám se, že 
starostovou prací je zadávat práci 
místních firem jako subdodávku 
nìjakým cizím stavebním, bohužel prý 
jediná Lukra je schopna na tyto cizí 
firmy reagovat (jen z toho nejsem 
moudrý). Dozvídám se, že máme od 

roku 2003 pøipravenou prùmyslovou 
zónu (patrnì v ilegalitì), dozvídám se, 
že máme v podmínkách, že s prùz-
kumem musí souhlasit i ostatní lokality 
(patrnì též v ilegalitì, neb tato pod-
mínka v usnesení není pøes mé 
napomínání na veøejném zasedání), 
dozvídám se, jak pracuje náš starosta v 
pracovní skupinì pro dialog o hlubin-
ném úložišti na posilování práv obcí, aè 
za celou existenci dle zápisù vystoupil 
snad pouze jedinkrát a to nemluvì o 
tom, že poslednì již uvažovala pracovní 
skupina o svém rozpuštìní, protože ji 
nikdo nerespektuje. Co však ze staros-
tova pera jistì pochází, je oznaèení 
našeho setkání s èástí zastupitelstva u 
sklenièky u nás doma za nedemo-
kratické zvaní na kobereèek. Pøednì, 
nikomu nic není, ani starostovi, do 
toho, koho si zvu k sobì domù. Myslím, 
že záleží na tom, kdo na druhé stranì 
pozvání pøijme. A že jsme debatovali o 
termínu referenda? V tom je právì ta 
demokracie. Jinak vyhlášení doby 
konání referenda není dáno zákonem, 
ale vyhlašuje jej zastupitelstvo. Zákon 
zadává pouze mantinely, kdy se bude 
konat. Pan starosta si patrnì plete 
demokracii s absolutismem.
Nová finta SÚRAA
Nakonec pøichází SÚRAO s novou 
fintou. Už nejde o 10,5 milionu, ale o 
více jak 20 milionù. Jak k tomu došlo, 

když se nezmìnil zákon s refundacemi? 
Pokud se prý totiž protáhnou geo-
logické prùzkumy tøeba na maxi-
málních 7 let (to by se muselo ovšem 
zaèít ještì letos), ze zákona by dostala 
naše obec postupnì 7 x 3,5 milionu 
korun. Spoèteno pøitom je, že na 
prùzkum je nutnì tøeba 1 až 1,5 roku. 
Již pùvodnì, aby se nafoukla cena a byla 
nìjaká rezerva, byly výpoèty stanoveny 
na 3 roky, proto 10,5 milionu korun. A 
teï firma, jež bude dìlat prùzkumy, 
dostane tak jako tak 250 miliónù. Chce 
mi nìkdo tvrdit, že firma schválnì bude 
práce prodlužovat až na 7 let? Má chtít 
zkrachovat jen proto, aby Lubenec 
obdržel co nejvyšší sumu penìz? 
Ne naopak bude mít snahu být hotova 
co nejdøív, aby mìla co nejvìtší zisky. 
Èili rozhodnì nedostaneme víc než 
peníze za tøi roky, ale mùže se klidnì 
stát,  a  je  to podstatnì pravdì-
podobnìjší, že dostaneme také tøeba 
jen 7 milionù. A nebude odvolání. Zdá 
se však, že mùžeme být v klidu, nebo� 
náš starosta je s námi, také nechce 
úložištì. 
Pojïme tedy v co nejvìtším poètu k 
referendu a hlasujme ANO, chceme, 
aby zastupitelstvo a náš starosta 
udìlal vše proti geologickým prùz-
kumùm. Je to zcela jediná varianta, 
jak tu s velkou pravdìpodobností 
úložištì mít nebudeme.

„Nejhorší je ta bezmoc,“ øíká 
paní Faustová, když nám na 
dvorku jejich libkovické cha-
lupy rozlévá kávu. „Stát vám 
naslibuje hory doly a nedodrží 
nic.“
Manželé Faustovi pochází z Trmic u 
Ústí nad Labem. Se státním aparátem 
si užili sliby chyby hned tøikrát – 
nejprve s výstavbou spalovny, pak dál-
nièního obchvatu a nakonec s tìžbou 
uhlí. „Když nás žádali o souhlas s 
tìžbou uhlí vedle naší obce, slibovali, 
že se tìžba zastaví 1 km od mìsta,“

vypráví pan Faust. Dnes je 500 m za 
Trmicemi obrovská jáma po vytìženém 
uhlí, a to jim v dalším postupu zabránil 
jen fakt, že hrozilo propadání nedaleké 
teplárny.“
„S tou teplárnou to byla další vìc. 
Slibovali nám levnou páru, výstavbu 
chodníkù, abychom s výstavbou 
souhlasili, pak podnik koupila fran-
couzská firma a ti se nám vysmáli. A� 
nám prý to levné teplo a chodníky dá 
ten, kdo nám to slíbil.“
Podobnou hoøkou zkušenost mají man-
želé Faustovi i s výstavbou dálnice pøes 
Trmice. „V naší republice jsou jen dvì 

Václavská námìstí,“ smìje se pan 
Faust, „v Praze a Trmicích. A pøes obì 
vede dálnice. Když vedení našeho 
mìsta dávalo souhlas s výstavbou, dali 
si požadavek na sjezd z dálnice do 
Trmic. Sjezdy tam sice jsou, ale pøe-
hrazené betonovými zábranami, aby se 
øidièi nevyhýbali placení mýta o kus 
dál. Takže zase nedodržený slib od 
státu. A to nemluvím o tom, jaký jsme si 
užili hluk. Ve dne v noci dunìní pøi 
vrtání betonových nosníkù, rámus 
náklaïákù jezdících sem tam s ma-
teriálem, od kterých nám popraskal 
dùm. A to budete mít tady taky pøi tìch 

vrtech, 24 hodin hluk a dunìní,
které se ponese krajem, denodennì. “
A proè vám pøíbìh manželù Faus-
tových vyprávím? Jako pøíklad, jako 
vztyèený prst, jako dùkaz, že státu se 
nedá vìøit. 
Pøesnì tak, jak øekla paní Drábová: 
„Nemìnné jsou jen fyzikální zákony.“ 
Proto nevìøme planým slibùm, nevìø-
me ïáblu našeptávaèi, nenechme se 
chytit na sladké øeèièky a zlatou 
udièku, nebo� jak je známo :
„Když ptáèka lapají, pìknì mu zpí-
vají.“
                                           Jana Michalcová

Sliby chyby, aneb stát vám naslibuje hory doly
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Dne 29. 6. se bude v Lubenci konat referendum na téma, zda (zjednodušenì øeèeno) obèané souhlasí s tím, aby v Lubenci zaèaly prùzkumné vrty pro plánované 
úložištì jaderných odpadù. Jedná se o jedno z nejdùležitìjších rozhodnutí v celé témìø tisícileté historii obce. Informovanost o tom, co by nejen samotné úložištì, 
ale již prùzkumné vrty obnášely pro každodenní život v Lubenci, dlouho byla a dosud je pomìrnì nízká. Také proto jsme oslovili nìkolik desítek obèanù v Lubenci a 
blízkém okolí (vèetnì starosty Peterky a všech zastupitelù)  jednoduchou anketní otázkou na toto téma. Všem, kteøí odpovìdìli, dìkuji.

Josef Váòa, legendární žokej,
osminásobný vítìz Velké Pardu-
bické
A� jaderné odpady 
odvezou na Sibiø, 
nebo nìkam, kde 
je místo daleko od 
civilizace. Já jsem 
proti. Proè by s tím 
mìli otravovat a 
znepøíjemòovat život místním lidem? 
Nehledì na to, že by ještì mohli být 
ozáøení.
PhDr. Marcel Chládek, MBA, 
senátor za Lounsko a stínový 
ministr školství
Z c e l a  j e d n o -
znaènì podpo-
ruji petenty, pro-
tože si myslím, 
že  úložištì  je  
velké riziko. Z 
m é h o  v y s t o u -
pení na projed-
návání této otáz-
ky se SÚRAEM v 
Lubenci to bylo 
jednoznaèné. Nechápu, jak je možné, 
že starostové vidí, že to tam lidé 
nechtìjí, a jdou proti názoru obèanù. 
Nevím, co je k tomu vede. Konkrétnì se 
jedná o starostu Blatna a Lubence. 
Zcela evidentní je, že jakmile tu udìlají 
vrty za 200 milionù korun, tak si lidé 
mohou spoèítat, že tam úložištì sto-
procentnì bude. A nebude to úložištì 
jenom pro Èeskou republiku, ale bude 
to úložištì pro celou Evropu. 
Klára Berthová, Rekreaèní 
støedisko Lubenec
Vzhledem k tomu, že naše spoleènost 
provozuje v Lubenci rekreaèní støe-
disko již více než 30 let, nemáme ani ten 
nejmenší zájem na nièení okolní krásné 
pøírody, nemluvì o tom, že nikdo nech-
ce trávit svùj èas na hromadì jaderného 
odpadu. Za svoji osobu bych ráda 
poznamenala, že se nezamìstnanost 

nesníží, nemovitosti se stanou nepro-
dejnými a celá rekreaèní oblast, jako 
taková, zanikne.
Kristina Folprechtová,
 akademická malíøka 
Mám-li se vy-
jádøit k anket-
ní otázce tak 
øíkám:
Jsem proti to-
mu, aby tu byly 
provádìny vr-
ty, a jsem pro-
ti, aby tu bylo 
ú l o ž i š t ì  j a -
derného odpa-
du. A to øíkám 
proto, že náš kraj má i tak už pøíliš velké 
zátìže, kterými podporuje energetiku 
/doly, elektrárny/, tak proè by tìch pár 
míst, kde je ještì relativnì pøíroda ménì 
zatížená, mìlo být provrtáno a podu-
páno tìžkou technikou, a kdyby se 
nedej bože úložištì realizovalo, bude 
Lubenec obložen haldami vytìženého 
materiálu. Hald jsem si na Mostecku, 
kde jsem se narodila, užila dost a 
nechci, aby si je užili i moji vnuci, ale i 
dìti a vnuci lubeneckých obèanù.  
Stejný názor má i mùj manžel Karel 
Folprecht.
Mgr. Jana Sklenièková, uèitelka
Tøebaže pova-
žuji jadernou 
e n e r g i i  z a  
p r o z a t í m  
nejekologiè-
tìjší, nevím si 
sama rady s 
tím, jak nalo-
žit s radio-
aktivním od-
padem. V kaž-
dém pøípadì jsem pøesvìdèená, že by se 
daly najít lokality, které pøímo ne-
zasahují do center èi pøímého sou-
sedství jakýchkoli obcí. Podle mé 
informace z médií je rozsah jednoho 
prùzkumného vrtu velice rozsáhlý. 

Proto se domnívám, že pøedpokládaný 
prostor by velmi citelnì zasáhl do 
našeho nejbližšího okolí, o nìž bych 
jako øada dalších nerada pøišla. Nechci 
zatím souhlasit s žádnými prùzkum-
nými vrty. 
Mgr. Blanka Forejtová, uèitelka,
 zastupitelka obce Lubenec
Nechci úložištì, tím pádem nechci ani 
vrty. Nebojím se radioaktivity, ani toho, 
že to „bouchne“. Bojím se úplnì 
obyèejné vìci. Bojím se toho, že mladí 
lidé tu nebudou chtít žít, zakládat 
rodiny, stavìt domy, investovat.  Ne-
budou chtít svùj život spojit se životem 
v nejisté budoucnosti. Bojím se toho, že 
tato obec postupnì vymøe a mladí a 
perspektivní lidé své potomky pøivedou 
na svìt jinde a spojí svoji budoucnost s 
jiným místem. Až do roku 2025 si tu 
nikdo není nièím jistý!!!! Proè by tedy 
mladí mìli zaèít budovat svùj život 
tady? Když vrty a prùzkumné práce jim 
slibují krom jiného i pøípadný život ve 
20 – 30 letém staveništi?
Ing. Lenka a Mgr. Vojtìch Veselí, 
biofarmáøi, Valeè

Bojíme se, že od prùzkumných vrtù 
vede k výstavbì úložištì pøímá a 
nezvratná cesta. Bavme se tedy rovnou 
o úložišti samotném. Svítíme elektøi-
nou, lednice nám doma také bìží díky 
elektrárnám a muziku si také pouštíme 
z jádra. Vinou našich spotøebitelských 
nárokù a (vinou nulové nabídky ener-
gie z obnovitelných zdrojù našeho 
regionálního distributora) je výstavba 

úložištì jaderných odpadù oprávnìná. 
Bylo by sobecké odmítat úložištì ve 
svém sousedství s tím, že je má trpìt 
nìkdo jiný. Výstavba úložištì a jeho 
správa se mùže povést a klapat, nebo 
mùže skonèit katastrofou. Informování 
široké veøejnosti a shánìní podpory 
veøejnosti místní jsou pro aktuální fázi 
takto zatìžující stavby nezbytné. Aèkoli 
jsme místní, musíme být celkem aktiv-
ní, abychom se o snahách zbudovat 
nám za kopcem úložištì jaderného 
odpadu vùbec nìco dozvìdìli. Chabá 
vùle informovat o by� jen zahajovacích 
krocích spíše formální povahy nás 
pøesvìdèuje o tom, že Lubenci hrozí ta 
horší varianta. Takže názor? Odmítáme 
úložištì jaderných odpadù blízko Lu-
bence i Valèe.
Jan Polena, jednatel firmy Trima
Nesouhlasím s 
úložištìm ja-
derných odpa-
dù ani s prùz-
kumy mimo ji-
né také kvùli to-
mu, jak to poz-
namená životní 
prostøedí a celý 
následný život-
ní styl, který nevyhnutelnì zmìní život v 
obci. 
PhDr. Petr Sušanka, bývalý dlou-
holetý starosta Valèe a øeditel 
MAS Vladaø
Mìli jsme ve Valèi schùzku s obèany a 
jeden z obèanù položil otázku, proè se 
obec nepøipojí k Lubenci, že kdyby byla 
aktivní, mohli bychom tøeba také mít 
opravený chodník, což mì opravdu 
vypudilo a reagoval jsem v tom smyslu, 
že chodník nám opravdu nestojí za to, 
naopak bychom se mìli divit, proè 
nejsme zapojeni do aktivit proti úlo-
žišti. Dùvod je velmi jednoduchý – když 
zapíchnete do takzvaného lubeneckého 
úložištì kružítko a udìláte kružnici o 
polomìru nìkolika málo kilometrù, 

(natož o polomìru deset, dvacet nebo 
tøicet kilometrù, kterou bychom mìli 
dìlat, abychom vìdìli, kam až negativ-
nì zasáhne úložištì), tak zjistíte, že v té 
kružnici je barokní mìsteèko Valeè, a to 
je velmi nepøípustné z mnoha dùvodù. 
Napøíklad není pravdou, že by to 
nepoškodilo barokní mìsteèko, pro-
tože by okamžitì klesly ceny nemo-
vitostí, objektù, zmenšil by se turistický 
ruch. Pøekvapuje mì, že se tím neza-
býváme až po Karlovy Vary, protože až 
sem to mùže mít negativní dùsledky. 
Problém úložištì v Lubenci mì velmi 
pøekvapil, protože v èele lubenecké 
radnice stojí léta starosta Peterka, kte-
rého znám i ze svého pùsobení ve 
funkci starosty Valèe a vím, že se 
eminentnì staral o rozvoj Lubence, 
spolupracovali jsme øadu let i na 
dotacích ze strany MAS Vladaø a stále si 
nedovedu pøedstavit, že by starosta 
Lubence nestál v èele svých obèanù, 
kteøí jsou zcela oprávnìnì proti výstav-
bì úložištì na lubeneckém území. 
Vìøím, že po skonèení referenda, které 
bude øešit postoj lubeneckých k úlo-
žišti, opadnou emoce a všichni lu-
beneètí se opìt semknou a budou 
pracovat na rozvoji své obce.
Josef Nejedlý,  Lubenec
Nechceme tu s manželkou prùzkumy, 
protože je to první krok k tomu, aby 
tady bylo úložištì.
Když bude stát in-
vestovat, tak už od 
toho neuhne.
Pøivedli jsme sem 
rodinu a dìti pro-
to, že je tu krásné 
životní prostøedí, a 
teï by se nám to 
úplnì celé zhatilo. 
To jsme mohli zùstat v Litvínovì. Ta 
díra v zemi po uhlí na Mostecku  je pøi-
jatelnìjší  než díra na úložištì, které by 
vzniklo u nás.
                         (Pøipravil Libor Michalec)

Pøedpokládal jsem, že jednání o 
jaderném úložišti bude probíhat 
mezi obèany zastoupenými 
pøedstaviteli obce a SÚRAEM.  
Z obou besed svolaných na toto 
téma mám dojem, že na jedné 
stranì stáli neinformovaní ob-
èané a na druhé vìtšina zas-
tupitelù obce hájící zájmy 
SÚRAA.
Lidé byli zaskoèeni informací, že by 
úložištì mìlo stát za humny obce. 
Obèanùm chybìly informace o sku-
teèných plánech SÚRAA a o stavu 
jednání s obcí. Zastupitelé pak neznali 
názory lidí. Tomu odpovídala úroveò 
debat na všech setkáních.
Pøekvapilo mì, s jakou nelibostí 
nìkteøí pøedstavitelé obce poslouchali 
oprávnìné pøipomínky a vyjádøené 
obavy lidí, které nebyly ani pracovníky 
SURAA vyvráceny.
Zásluhou nìkolika aktivních obèanù 
se široká veøejnost dovìdìla,k èemu 
se chce obec zavázat a co by mìlo pak 
následovat. Z logiky vìci vyplývá, že 
povolení prùzkumných vrtù je daným 
souhlasem s budováním úložištì 
jaderného odpadu. A to bez vìdomí 
obèanù. Poukazovat na to, že vlastní 
budování úložištì je otázkou témìø 
padesátileté budoucnosti je nezod-
povìdné vùèi následujícím gene-

racím, našim dìtem a vnukùm.
Pomyšlení na to, že bychom si užili 
kompenzací v podobì nìkolika 
milionù a znièené životní prostøedí i 
nebezpeèí vyplývající z pøepravy, 
manipulace a ukládání nebezpeèného 
odpadu odkázali následujícím gene-
racím je nejen nezodpovìdné, ale také 
nemorální. To, co by bylo za tyto 
miliony vybudováno, by bylo následnì 
znehodnoceno.
Pokud by naši potomci nechtìli snášet 
nepøíznivé vlivy úložištì, mìli by 
jedinou možnost. Odstìhovat se. Kdy-
by mìli podobné obavy rodièe žákù 
dojíždìjících z okolních obcí, jistì by 
využili možnosti posílat své dìti jinam. 
To by byl konec 2. stupnì ZŠ v 
Lubenci.
Vìøím, že slíbené miliony nezatemní 
mysl vìtšinì lidí. Zdraví a pøíznivé 
životní prostøedí nelze nièím zaplatit.
Pøedstavitelé obce dosud brali v úvahu 
jen výhodné finanèní kompenzace. 
Vìøím, že zváží i lidmi vyjádøené 
obavy.Pracovníci SÚRAA musí brát 
pøi výbìru místa pro ukládání ra-
dioaktivního odpadu ohled na mnoho 
hledisek. V našem pøípadì zapomnìli 
brát ohled na nás,obèany Lubence. 
Vìøím, že se jim podaøí najít místo, 
které bude odpovídat technickým 
požadavkùm a bude dostateènì vzdá-
leno od lidských sídel. 

Kterou zprávu chcete døíve?
Že chcete napøed špatnou a dobrou 
nakonec? Špatnou nemám. Mám jen v 
zásadì dobrou a ještì lepší, takže ty 
pøijdou až na konci. 
Na posledním zasedání lubeneckého 
zastupitelstva, kde byl mimo jiné 
vyhlášen termín místního referenda o 
zabránìní geologickým prùzkumùm, 
c e l k e m  l o g i c k y  a  v  s o u l a d u  s  
oèekáváním padlo i nìjaké ostøejší a 
hlasitìjší slovo k této tématice. La�ku 
tentokrát nasadil pomìrnì vysoko první 
dikutující a zároveò nespokojený ètenáø 
našeho Nahlasu, JUDr. Smažík. Ne, 
n e b o j t e  s e ,  n e m á m  v  ú m y s l u  
zprostøedkovávat ètenáøi beztak 
nepøenositelný zážitek. Když už jsem 
ale musel  posluchat slova jako 
nepravdy, lži a pomluvy, napadlo mì, že 
by i ostatní v sále mohla zajímat pravda 
tìch, u kterých to všechno zaèalo. Ano, 
mám na mysli zastupitele, kteøí letos v 
únoru souhlasili  s geologickými 
prùzkumy. 
Ke svému pøekvapení jsem totiž zjistil, 
ž e  l z e  z á s a d n ì  n e s o u h l a s i t  s  
vybudováním úložištì, a pøitom (stejnì 

zásadnì) souhlasit s prùzkumy, 
kterými je  vybudování  úložištì 
podmínìno. Alespoò tak svùj postoj 
vysvìtluje v poslední dobì starosta. 
Ostatní zastupitelé, kteøí zvedli ruku 
pro prùzkumy, se od té doby k 
samotnému úložišti nikdy veøejnì 
nevyjádøili. Právì k tìmto zastupitelùm 
smìøoval mùj dotaz, zda jsou pro nebo 
proti vybudování úložištì. Podle jejich 
b e z p r o s t ø e d n í c h  r e a k c í  a  
podráždìných námitek (... to uvidíte, 
jak dopadne referendum..., ... to je jako 
u výslechu ..., ... je to moje osobní vìc 
...) byli zjevnì dotazem zaskoèeni. Po 
upøesnìní, že dotaz se týkal samotného 
úložištì, paní Holá, paní Doležalová 
ani Mgr. Èeèrdle nereagovali. Ing. 
Vukliševiè odpovìdìl, že tady úložištì 
nechce a nikdy nechtìl. Inu, když se 
chcete nìco dozvìdìt, prý je nejlepší se 
zeptat ...
V zásadì dobrou zprávou tedy je, mezi 
odpùrci úložištì máme i takové 
osobnosti, jakými jsou lubenecký 
starosta Bohumil Peterka èi zastupitel 
Ing. Zdenìk Vukliševiè. Trochu nám ji 
jenom kazí fakt, že je asi už do 
referenda nikdo nepøesvìdèí, aby 

hlasovali (logicky) pro zabránìní 
prùzkumùm. Ještì lepší zprávou ale je, 
že na tìch dvou hlasech budoucnost teï 
nestojí. Pøijïte øíci v referendu svým 
z a s t u p i t e l ù m  A N O ,  z a b r a ò t e  
prùzkumùm!

*Poslední možnost obce, kdy 
mùže úložišti zabránit, je pøed 
geologickými prùzkumy. 
*Prùzkumné vrty a výstavbu 
úložištì nelze oddìlovat.
*Obce Lubenec, Blatno a Ži-
hle jsou zatím jediné, které 
udìlily pøedbìžný souhlas s 
geologickými prùzkumy. 
*Všechny ostatní obce si ne-
chávají prostor pro další 
vyjednávání a za peníze, které 
má dostat Lubenec, by s prùz-
kumy nikdy nesouhlasily. 
*Samo SÚRAO uznává - výs-
tavba HÚ bude stavbou sto-
letí.
*Ministr prùmyslu a obchodu 
pøipouští, že si stát svùj zájem 
prosadí a úložištì nìkde pos-
taví. Sám však doporuèuje 
dotèeným obcím, aby si vydu-
paly co nejlepší podmínky a 
kompenzace.
Dne 12. 6. 2012 jsme se na pùdì 
Ministerstva prùmyslu a obchodu 
zúèastnili  pravidelného jednání 

Pracovní skupiny pro dialog o hlubin-
ném úložišti. V ní jsou zastoupeni 
starostové obcí, SÚRAO a zástupci 
obèanských hnutí (dle starosty Peterky 
– hysteriètí spoluobèané).
Bohužel jsme zde museli být jen jako 
smutní pozorovatelé. Jednotní zastu-
pitelé i „aktivisté“ z ostatních lokalit 
zdùrazòovali, že za souèasných podmí-
nek rozhodnì souhlas k prùzkumným 
vrtùm vedoucím k úložišti nedají. A 
pokud pøeci jen nìkteøí zvažují, že by 
svolili, tak za minimálnì desítky nebo 
rovnou stovky milionù korun kom-
penzací!
Tak jsme jen tiše sedìli, stejnì jako 
vedle nás sedící starostové Peterka a 
Beneš, a pøemýšleli jsme o tom, proè 
naše obce již prodali za pár drobných, 
bez možnosti dalšího jednání. 
Dalším bodem schùze byly postøehy z 
veøejných debat se SÚRAO na 
jednotlivých lokalitách. Zatímco jinde 
pøišlo 20-50 obèanù, v Lubenci to bylo 
hned dvakrát po sobì okolo 250 
místních. Rozhodnì nejvìtší zájem. I 
tak však starosta Peterka ve svém 
pøíspìvku zdùraznil, že zájem místních 
o hlubinné úložištì je malý, proto 
rozhodli pro souhlas s prùzkumy sami 
– bez obèanù.
Starostové z ostatních lokalit zdù-

razòovali, že prùzkumy a budoucí 
úložištì nelze oddìlovat. Pøed tím, než 
mùže obec dát souhlas s geologickým 
prùzkumem, potøebuje vìdìt, jak by 
probíhala výstavba úložištì, jak by 
fungoval jeho provoz, jaké by byly 
kompenzace bìhem mnoholeté stavby. 
Bez tìchto informací pøeci není možné, 
aby se obec mohla správnì rozhodnout 
a geologický prùzkum tøeba povolit. 
Ostatním obcím rozhodnì nestaèí 
polopravdy SÚRAO.
Stejnì jako pøed èasem na semináøi v 
Senátu ÈR zaznìlo jednoznaèné: 
„Poslední možnost obce ovlivnit výs-
tavbu hlubinného úložištì je udìle-
ní/neudìlení souhlasu s prùzkum-
nými pracemi. Dále už je možné jen 
podávat bezvýznamné pøipomínky.“ 
Tedy pokud by nedošlo ke zmìnì 
zákonù. 
Pøijïte tedy zastupitelùm znovu øíci 
svùj názor: tedy ANO, zabraòte 
prùzkumným pracem. A pokud 
nìkoho stále nahlodává myšlenka, 
zda není škoda, aby si obec nevzala 
„miliony za prùzkum“, pøijïte také. 
V blízké dobì se bude jednat o 
mnohonásobnì vyšších èástkách, tak 
je škoda se zaprodat pro hrst drob-
ných.
                                          Manželé Èechurovi
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Že chcete napøed špatnou a dobrou 
nakonec? Špatnou nemám. Mám jen 
v zásadì dobrou a ještì lepší, takže ty 
pøijdou až na konci. 
Na posledním zasedání lubeneckého 
zastupitelstva, kde byl mimo jiné 
vyhlášen termín místního referenda o 
zabránìní geologickým prùzkumùm, 
celkem logicky a v souladu s oèe-
káváním padlo i nìjaké ostøejší a hla-
sitìjší slovo k této tématice. La�ku 
tentokrát nasadil pomìrnì vysoko první 
dikutující a zároveò nespokojený ètenáø 
našeho Nahlasu, JUDr. Smažík. Ne, 
nebojte se, nemám v úmyslu zprostøed-
kovávat ètenáøi beztak nepøenositelný 
zážitek. Když už jsem ale musel 
poslouchat slova jako nepravdy, lži a po-
mluvy, napadlo mì, že by i ostatní v sále 
mohla zajímat pravda tìch, u kterých to 
všechno zaèalo. Ano, mám na mysli 
zastupitele, kteøí letos v únoru sou-
hlasili s geologickými prùzkumy. 
Ke svému pøekvapení jsem totiž zjistil, 
že lze zásadnì nesouhlasit s vybu-
dováním úložištì, a pøitom (stejnì  zá-
sadnì) souhlasit s prùzkumy, kterými je 
vybudování úložištì podmínìno. Ales-
poò tak svùj postoj vysvìtluje v poslední 
dobì starosta. Ostatní zastupitelé, kteøí 

zvedli ruku pro prùzkumy, se od té doby 
k samotnému úložišti nikdy veøejnì 
nevyjádøili. Právì k tìmto zastupitelùm 
smìøoval mùj dotaz, zda jsou pro nebo 
proti vybudování úložištì. Podle jejich 
bezprostøedních reakcí a podráž-
dìných námitek (... to uvidíte, jak 
dopadne referendum..., ... to je jako u 
výslechu ..., ... je to moje osobní vìc ...) 
byli zjevnì dotazem zaskoèeni. Po 
upøesnìní, že dotaz se týkal samotného 
úložištì, paní Holá, paní Doležalová 
ani Mgr. Èeèrdle nereagovali. Ing. 
Vukliševiè odpovìdìl, že tady úložištì 
nechce a nikdy nechtìl. Inu, když se 
chcete nìco dozvìdìt, prý je nejlepší se 
zeptat ...
V zásadì dobrou zprávou tedy je, že 
mezi odpùrci úložištì máme i takové 
osobnosti, jakými jsou lubenecký sta-
rosta Bohumil Peterka èi zastupitel Ing. 
Zdenìk Vukliševiè. Trochu nám ji jen-
om kazí fakt, že je asi už do referenda 
nikdo nepøesvìdèí, aby hlasovali (lo-
gicky) pro zabránìní prùzkumùm. 
Ještì lepší zprávou ale je, že na tìch 
dvou hlasech budoucnost teï nestojí. 
Pøijïte øíci v referendu svým zastu-
pitelùm ANO, zabraòte prùzkumùm!
                                                        Pavel Pavlík

29. 5. 2012 Milý deníèku, dnes na mì 
monitor poèítaèe vybafnul, že se do 
Lubence chystá pan €-poslanec Rouèek. 
Stalo se to v okamžiku, když jsem do 
internetového vyhledávaèe na�ukal slova 
Lubenec hlubinné úložištì. 
Po rozkliknutí odkazu stálo na jeho  €-
stránkách, že má v Lubenci naplá-
nované setkání se starostou a téma 
problematiky hlubinného úložištì ja-
derného odpadu. Datum a èas: dnes od 
pùl páté. Hned první neúspìch pøi pokusu 
takhle narychlo nìco zorganizovat mi 
napovìdìl, že bude nejlepší otevøít 
stavidla improvizace a hned poté na sebe 
upoutat pozornost. Tak jako správnì 
ublížený a ukøivdìný ambiciózní  
aktivista. K obecnímu úøadu jsem dorazil 
tìsnì pøed pátou. Hned po otevøení dveøí z 
ulice jsem narazil na zamìstnankynì 
úøadu paní X a paní Y. Zeptal jsem se, 
jestli je tam ještì pan poslanec a paní Y 
odpovìdìla otázkou, co potøebuju. Øekl 
jsem, že bych si rád poslechnul tu debatu 
o úložišti. Pøi pohledu na grimasu 
odcházející paní X mi bleskla hlavou 
vzpomínka na Rùženu Kaiserovou v 
poøadu Možná pøijde i kouzelník. Paní Y 
se ale musela se situací nìjak vypoøádat, 
a tak øekla, že se zeptá. Vešla do 
zasedaèky za starostou a pøivøela dveøe. 
Moc jsem nerozumìl, co mu øíká, protože 
mluvila polohlasem a debata byla v plném 
proudu. V okamžiku, kdy jsem zaslechl 
svoje jméno, proud ustal a vzrostlo napìtí 
(a podle Ohmova zákona asi i odpor) a 
dál už jsem rozumìl každému slovu:  „... 

dozvìdìl se, že tady jednáte o úložišti, a 
chtìl by si to poslechnout“. Starosta 
bìhem delšího nádechu vyhodnotil si-
tuaci a svolil. Byl jsem uveden do 
zasedaèky. Sdìlil jsem, že informaci o 
bodu programu k úložišti mám ze stránek 
pana poslance. Všichni po mnì koukali 
jak na výsadkáøe z Marsu, tak jsem se 
jejich pohledy snažil opìtovat bezelstným 
úsmìvem Švejka, který jsem si nacvièil pro 
pøípad, že bych se znenadání stal 
neoblíbeným. Starosta mì vyzval, a� se 
posadím. Okolo stolu bylo plno a na židli 
vedle starosty sedìla jeho taška. Vybral 
jsem si tedy gauè za vìšákem a vystrèil 
hlavu, abych se tak stal nedílnou souèástí 
debaty. Zjistil jsem, že mám oèi zhruba v 
úrovni desky stolu, u nìhož sedìli ostatní. 
Výchozí pozice nic moc. Všichni vèetnì 
starosty se snažili dìlat jakoby nic a 
pokraèovat v debatì o úpadku morálky a 
rozkrádání zemì. Øekl bych ale, že jim ta 
debata nìjak vázla. Neodhadnu, jestli to 
bylo tématem nebo mou pøítomností.
 Starosta, aby øeè nestála, mi sdìlil, že o 
úložišti už mluvili. Asi mi chtìl naznaèit, 
že jsem pøišel pozdì a že o úložišti už 
mluvit nebudou. Napadlo mì taky, jestli 
to náhodou nebylo vybídnutí k odchodu, 
tak jsem mu to odkýval a zùstal sedìt. 
Skrze rozpaky pùvodního osazenstva 
jsem vnímal, jak je možné stát se støedem 
pozornosti, i když ukrytý za vìšákem. 
Dokonce i pan poslanec natahoval krk, 
aby se podíval na nevítaného hosta. 
Starosta ve snaze udržet situaci pod 
kontrolou mì pøedstavil jako zástupce 

ODPÙRCÙ úložištì a nabídl mi, a� si jdu 
sednout místo jeho tašky. Bìhem mého 
pøesunu si uvìdomil, že v referendu se 
bude rozhodovat o zablokování prùz-
kumù, a tak panu poslanci zdùrazòoval, 
že jsme hlavnì ODPÙRCI prùzkumù. 
Chytil jsem se toho, a øekl starostovi, že 
jsem z jeho øeèi pochopil, že on je sice pro 
prùzkumy, ale úložištì odmítá, stejnì 
jako my. Ještì než jsem to doøekl, starosta 
zpozornìl, až mì tím vydìsil. Pan 
poslanec se ho snažil podpoøit argu-
mentací, že si chudé obce povolením 
prùzkumù k nìjaké té korunì pøijdou. 
Oponoval jsem, že po prùzkumech bude 
úložištì, ale bez prùzkumù nikoli. Teï 
starosta zase naopak podpoøil mì, že 
nevìøíme státu, že svoje sliby dodrží ... a 
vydìsil mì ještì víc, než pøedtím. Mezitím 
padlo znovu, že debata o úložišti nebyla 
na programu. Navrhnul jsem, že se 
mùžeme podívat na web pana poslance. 
Ten se ptal asistentky, jestli to tam 
opravdu je. Tak to chudák holka asi 
schytá. Pak se øeè zaèala stáèet na 
technický pokrok i na jeho zpochybnìní, 
na evropskou jadernou legislativu ... 
Pan Øeøicha, který organizoval cestu 
poslance Rouèka, už si klepal na hodinky, 
že jsou oèekáváni na debatì v Lounech, 
èímž debatu v Lubenci pomalu ukonèil. To 
byla pøíležitost, abych pana poslance 
vybavil na cestu dvìma výtisky Nahlasu. 
A to je také poslední zásadní informace, 
kterou se mi podaøilo z jednání si vynést. 
                                                        Pavel Pavlík

Žulová Èertovka vznikla pøed 600 
miliony lety.  Je pøirozenì rozpukaná a 
kolují v ní èisté puklinové vody vy-
vìrající na jejím okraji v podobì stu-
dánek. Vyzdvižená skaliska pokrytá 
lesy blahodárnì pùsobí na lidi žijící v její 
blízkosti a rekreovat se do ní jezdí 
mnoho lidí z širšího okolí. 
Její pevnou horninu lidé využívají ve 
stavebnictví na výrobu dlažebních 
kostek a obrubníkù a pro svoji modro-
šedou barvu a výbornou leštitelnost 
také jako dekoraèní kámen. 
Leštìnou tiskou žulu mùžeme vidìt 
napøíklad na nádvoøí Pražského hradu, 
ve dvoranì Právnické fakulty v Praze 
nebo v nìkolika stanicích pražského 

metra.
Bìhem nìkolika desítek let se však 
mùže tento výjimeèný žulový masív stát 
kopcem, který bude prošpikován chod-
bami naplnìnými nejrùznìjšími chemi-
káliemi a radioaktivními prvky.
Studánky vyschnou, lidé se budou 
skaliskùm a lesùm na nich vyhýbat a 
pevná modrošedá hornina bude ležet 
rozdrcená na haldì. Obèané, máme 
jedineènou možnost rozhodnout o 
osudu Èertovky. Rozhodnout, jestli 
zùstane pøirozenì žulová další mili-
ony let nebo se stane mrtvou a nebez-
peènými odpady nacucanou houbou, 
za kterou nás budou budoucí genera-
ce proklínat.                        Jiøí Svejkovský

Foto: Libor  Michalec

 Vždycky mì na té krajinì nìco pøi-
tahovalo, ale nedokázal jsem to poj-
menovat. Mìl jsem z cest po svìtì vy-
vinutý smysl pro vnímání genia loci, 
symbiózy krajiny, lidí a jejich zvykù i 
životního stylu. Cítil jsem se jako støelka 
kompasu, která døív nebo pozdìji 
ukázala nìjakým konkrétním smìrem, 
øekla „líbí“ nebo „nelíbí“ a proè. Fun-
govalo to všude, jenom tady v Sudetech 
jako by se støelka zmagnetizovala a 
toèila se zmatenì dokola. Zdálo se, že tu 
žádné genius loci není, nebo je nìèím 
narušené, znièené, a ten zvláštní pocit 
tajemna mì vzrušoval daleko víc, než 
všechny Provence, Kappadokie, Sa-
gartmathy, Karakoramy, Karibiky a 
další svìty. 
Bylo to terra inkognita, bílé místo na 

mapì genií locí. Vyrážel jsem se psem na 
výpravy do okolí, objevoval zarostlé 
rozpadlé domy, rozeklané kameny, 
zapomenuté smírèí køíže a marné pá-
trání po geniu loci mi pøipomínalo 
dobrodružné objevitelské výpravy minu-
lých století. 
Vždycky mì fascinovaly výpravy do 
zaniklých mìst v Kambodži nebo Peru, a 
teï jsem nìco podobného podnikal ve 
svém novém domovì, a pochopil, že 
genius loci téhle krajiny je právì tohle 
pøekrývání dvou svìtù, že pod tou 
viditelnou existuje ještì další skrytá 
krajina s nìmeckými názvy. 
To místo s tajemnou energií mì ovládlo, 
pøipadal jsem si jako v pokusu nìjakého 
krajináøského Mengeleho, protože Su-
dety  návratem k divokosti pøedbìhly 
dobu. Dùsledkem sudetizace krajiny je  

sudetizace našich duší, a stejnì jako se 
krajina vrací ke své divokosti, i my, lidé, 
kteøí tu žijeme, se vracíme k animálním 
instinktùm. Jednou, až se pøestane ko-
lem rozboøených vesnic vinout omamná 
vùnì tlejících chryzantém, až koneènì 
vyšumí staré nìmecké pøíbìhy, mùže tu 
vzniknout nìco nového. Až tahle kra-
jina, ve které se snoubil nìmecký smysl 
pro poøádek s èeskou kreativitou, dojde 
znovu se svou vyprázdnìnou pamìtí do 
stavu zero, bude na rozdíl od ostatních 
krajin jednou provždy narýsovaných a 
daných, schopna pøijmout vše nové, co 
do ní lidé vloží. Mùžeme té krajinì 
vdechnout duši, vložit ji do ní svou péèí 
jako šém do golema, a takových pøíleži-
tostí v Evropì už moc není. (ukázka z 
pøipravované knihy Libora Michalce )

se jmenuje pøipravovaná kniha lubeneckého  spisovatele, novináøe a cestovatele Libora Michalce, z níž pøinášíme krátkou 
ukázku. Jedním z hlavních témat knihy je právì tajuplná a krásná krajina v okolí Lubence, ohrožená nyní úložištìm 
jaderných odpadù.  Krajina v Sudetech, která již více než pùl století svébytným zpùsobem odráží osudy Evropy i svìta -a� už je 
to nástup fašistù, pováleèný odsun Nìmcù a osidlování pohranièí, rabování nerostných  surovin  v rámci RVHP  i svobodné 
nadechnutí po roce 1989. Úložištì jaderných odpadù  by bylo pro tuto krajinu poslední a definitivní ranou do vazu.  

Když se v roce 2003 rozebìhlo 
vyjednávání státu s vytipovanými 
obcemi o povolení geologických prùz-
kumù, všechny dotèené byly jedno-
znaènì proti. I Lubenec a Blatno.  
"My se budeme bránit do poslední chví-
le," uvedl starosta Lubence Bohumil 
Peterka (27. dubna 2003, ÈIA). Tehdy se 
vyhlásila petièní kampaò, sbíraly se 
podpisy na Podboøansku (tedy nejen 
lubeneckých obèanù), petièní archy se 
pak posílaly vládì i obìma parla-
mentním komorám. Celkem svùj 
nesouhlas vyjádøilo 1200 lidí.
"Správa mì a kolegu Boudu z Blatna 
pozvala, abychom se podívali na 
povrchové úložištì elektrárny Dukovany. 
Je pravda, že je vyøešené velmi dobøe. Po 
teoretické stránce to tedy i ve vybraných 
lokalitách Blatno a Tis mùže být spo-
lehlivì ošetøeno. Osobnì se ale obávám, 
aby to vše nezhatil lidský èinitel. Ten 
zámìr se mi nelíbí," tvrdí starosta 
Lubence Bohumil Peterka. (30. ledna  
2003, Severoèeské Deníky Bohemia).
V záøí 2003 probíhal letecký geo-

fyzikální prùzkum lokality, v terénu se 
sbíraly vzorky horniny, na kterých se 
zjiš�ovaly základní petrografické a 
geomechanické parametry. SÚRAO se 
od poèátku netajilo tím, že naše lokalita 
je nejen svými geologickými pod-
mínkami jednou z vùbec nejvhod-
nìjších. 
Mezi lety 2005-2009 byly další práce ve 
zkoumaných lokalitách zastaveny 
rozhodnutím Vlády ÈR. V roce 2008 
došlo ke zkoumání vojenských újezdù, 
kde byl oèekáván menší odpor obyvatel.  
A co bylo taktikou SÚRAO? S úsmìvem 
zvali na zájezdy po Evropì (Švédsko, 
Francie…), na plesy a konference, na 
pracovní veèeøe (chýšský pivovar, 
listopad 2007). A dosáhli toho, že se s 
nìkterými zastupiteli a starosty spøá-
telili, spojovaly je pøece pøíjemné 
zážitky. A postupnì je jako bludièky 
lákali na svoji stranu, dál od tìch 
protivných místních obèanù, kteøí 
jenom nadávají, jsou vìènì nespokojení 
a za nic nepochválí… Ing. Duda ( øeditel 
SÚRAO do roku 2010) prý hned v prù-

bìhu roku 2005 zaèal objíždìt nìkteré 
ze starostù s pøíslibem finanèních i 
jiných kompenzací výmìnou za souhlas 
s prùzkumem.
Z názorového posunu zøejmého z tisku 
vyplývá, že naše zastupitelstva na 
finanèní nabídku slyšela. Všude jinde si 
finanèní kompenzace pøekládají syno-
nymy „pohøebné“, „úplatky“, „jidášské 
peníze“. Starostové z jiných lokalit 
øíkají, že radìji využijí dotací nebo 
pùjèek. Uvìdomují si, že jde o smlouvu 
podepsanou krví. Znáte ty pohádky, ve 
kterých ïábel poprvé pøichází krásnì 
obleèený, upravený a slibuje hory doly, 
ví pøesnì komu, co a za jakých 
podmínek? Když pøichází podruhé, 
dotyèný se nestaèí divit, co vlastnì v 
omámení smyslù podepsal.
Zastupitelé obce roku 2008 posílají 
otevøený dopis ministerstvu životního 
prostøedí, ve kterém dávají najevo svoji 
ochotu diskutovat o možném pro-
vedení geologického prùzkumu na 
svém území.
V dubnu 2009 se jak V. Beneš, tak i B. 

Peterka podepisují pod Božejovickou 
výzvu, která se týkala nutné novelizace 
atomového zákona a kompenzací pro 
obce.
O mìsíc pozdìji – v kvìtnu 2009 se 
odehrálo tzv. veøejné slyšení ve Štiøínì. 
Jedním z pøihlášených diskutujících byl 
starosta Blatna, který zde pøedstavil 
spoleènou dohodu obcí lokality Lu-
benec - Blatno. Uvedl podmínky, za 
kterých jsou obce ochotny s prùz-
kumem souhlasit. Zároveò øekl, že 
pevnì vìøí tomu, že se po prùzkumech 
ukáže nevhodnost území pro vybu-
dování úložištì a lokalita bude v dalším 
kole vylouèena. Co jej k tomuto názoru 
vedlo? V roce 2009 je již zcela jasné, že 
lokalita vhodná je a že prùzkum je 
vlastnì pøípravnou projektovou doku-
mentací pro vytvoøení samotného 
úložištì. Nebo jinak – lokalita vhodná 
je, prùzkumem se bude hledat v rámci 
této lokality to nejvhodnìjší místo pro 
umístìní hlubinného úložištì.
V kvìtnu 2011 starosta Peterka pro-
hlásil, že 3 mil. pro obec roènì je zoufale 
málo, poøídíme za to sotva jeden 
chodník (Žatecký deník, 24. 5. 2011). O 
pùl roku pozdìji obhajuje svùj kladný 
pøístup ke kompenzacím – poøídí nejen 
chodník, ale i opraví školu, postaví 
sportovní halu…(viz reklamní noviny 
SÚRAO, bøezen 2012)
Posledním polénkem do ohnì byl v 
tichosti odsouhlasený souhlas s prùz-
kumem na zasedání 1. února letošního 
roku. Opìt bez pøedchozí diskuze s 
obèany a bez odborného nezávislého 
rozboru možných sociálních, eko-
nomických, ekologických dopadù na 
obec, starosta vyzývá zastupitele k 
hlasování o udìlení pøedbìžného 
souhlasu s geologickými prùzkumy. 
Nutno podotknout, že podobné hla-
sování probìhlo již v roce 2009 s 

pøedchozím zastupitelstvem, tehdy 
alespoò v usnesení nechybìly pomìrnì 
pøísné podmínky, za kterých by k 
realizaci mìlo dojít. Tyto podmínky teï 
ze zápisu „nìjak vypadly“… Mluvím o 
nutnosti, aby prùzkum probìhl na všech 
šesti lokalitách.
V Lubenci nyní proti sobì stojí lidé, kteøí 
nechtìjí úložištì a nevadí jim prùzkumy, 
pak ti, kteøí nechtìjí ani prùzkumy, 
protože vìdí, že od nich je pøímá cesta k 
úložišti. Nìkomu to je jedno. Jiné ty 
vìèné dohady štvou. Nìkteøí názor 
zmìnili – pod vlivem odborných argu-
mentù. Každopádnì je dobøe, že hodnì 
lidí pøestává naslouchat té monotónní 
ukolébavce SÚRAO, která vykresluje 
budoucnost Lubence ve spojení s 
úložištìm v samých superlativech. Ale 
ve svých vlastních zprávách a studiích 
už zpívají jinou písnièku, tak trochu 
death metal… Zkuste si pøeèíst jejich 
„studii proveditelnosti“. 
Už jsem zde jednou zabrousila do 
pohádkového svìta. Tak ještì jednou – 
Šípková Rùženka spala sto let. V našem 
pøípadì bych tak dlouhý spánek neris-
kovala. 
Jsem moc ráda, že se probouzíme už 
teï. Sice jiné lokality jsou se svým 
rezolutním NE daleko pøed námi. Ale 
je lepší probudit se za pìt minut 
dvanáct, nežli pøijít s køížkem po 
funuse. Proto pøijïte v co nejvìtším 
poètu 29. èervna k referendu a pokud 
nechcete na svém území jadernou 
skládku, pokud nechcete prožít 
zbytek života na staveništi, øeknìte u 
referenda svými zastupitelùm – 
ANO, máte udìlat vše pro to, abyste 
zabránili provedení geologického 
prùzkumu pøedcházejícímu vybu-
dování hlubiného úložištì!
                                        Marcela Svejkovská


